
 
 2019ר ינואתשע"ט  שבט 105גליון 

"להכות" )בדומה לשבט  שבט קיבל את שמו משם החודש הבבלי שבט, שמשמעותו היא אולי
שמעותו הוא שרביט, או מקל המיועד להלקאה( ואולי הדבר קשור בגשם המצליף בעברית, שמ

 בחודש זה.
 

 גשם בעיתו/תלמה אליגון
 

  בעיתו, כמה עצב בא איתוגשם 
 . הכל עצר, הכל עמד, רק הגשם בא לו בזמן

  לו לא אכפת
  שבלילות שם קר מאוד
  שבחולות קשה לבכות
  שאין על מי להתרפק
 . כשבחוץ הגשם דופק

 
  תן מחומך ותן מאורך

  תן לשדות רק גשם ברכה
  תן מפיתך ביד רחבה
  ותן לנו זמן לאהבה

 
 

  שככה טובגשם בעיתו, ואומרים 
  על בגד קיץ, סוודר ישן
 . ובכיס מכתב מאי שם

  גשם מתוק
  גשם נשק אותו בשמי
  גשם לטף את הפנים
  הבאת גשם בעיתו

  אז הבא, הבא לי אותו
 

 ... תן מחומך ותן מאורך
 

  גשם בעיתו, כמה עצב בא איתו
  הבא, הבא לי אותו

 תוגשם בעי

 

 
 
 
 
 
 
 

 
.



 משולחן העורכת 
, מה שמשקף את הפעילות עדכונים )עכשוויים( ודעות של חבריםגדוש דיווחים, העלון 

המגוונת והשקטה בקהילה, נושאים שמעסיקים  את הציבור ואת המאמץ להתאים את 
 החלטותינו, מעשינו ואורחות חיינו למציאות המשתנה.

 קריאה מועילה.
 מי ייתן והגשם הטוב שירד בטבת ובמחצית שבט יוסיף לרדת.

 
 

 יהודית אפרתי
 

 
 
 

 
 

 

 ?2025כיצד ניראה בשנת 
 תהליך קהילתי אסטרטגי לכתיבת חזון קיבוץ כפר מנחם

 יוצא לדרך ואתם מוזמנים לקחת בו חלק.
 שלום לכולכם,

חודשים הוצג בפני שיחת הקיבוץ רעיון לתהליך קהילתי שיתופי הבוחן את דרכנו העתידית.  3-לפני כ
 מאוד תהליכים עבר הקיבוץ האחרונות השנה 20-שב לקריאה לנהל תהליך שכזה, הוא הרקע

 יוצא כפועל... ועוד הקמת הרחבה, הדמוגרפי החתך ,הפיננסי הניהול, ההפרטה בהיבטי משמעותיים
 החברתיים וערכיה מהקהילתיות נטה )באופן טבעי( הקיבוץ ושל חברי ההנהלות של המיקוד מזה
 התכנון ותהליכי ההפרטה תהליך התייצבות לאור .הקרקעות וחלוקת פיננסי-הכלכלי לכיוון

חברתיים  ליבה וערכי הדדית ערבות, קהילתיות בסוגיות ולדון לשוב נכון כי נראה העיקריים,
 .נוספים

במהלך שלושת החודשים האחרונים התגבש צוות שנפגש בהתמדה, מקיים שיחות ערכיות מרובות, 
אותו אנחנו מבקשים שמה העתיד  לאן?פנינו  - ומזמין עוד ועוד שותפים לחשיבה מתוך רצון לברר

את תיאור התהליך  אנו מביאים בפניכם, ונו ולכפר מנחם ביתנו הקיבוציי, לילדתלעצמנו לשנים הבאו
 .שעברנו

מטרת התהליך שאותו אנחנו רואים לנגד עינינו הוא כתיבת חזון משותף לכפר מנחם, שישמש מצפן 
כתיבת חזון הנשענת על בירור דעות ועמדות  ערכי לתוכניות העבודה של ההנהלות והוועדות.

החברים לגבי ערכי הליבה המרכזיים שנבחרו, והם שיעמדו בבסיס כל תכנון עתידי שאותו נרצה 
 )עד שנחליט, עוד כמה שנים, לבחון את החזון מחדש(.לעצמנו 

טר, גידי צוות החברים הראשון שהתגייס למשימה כולל את: אורית זלינגר, עמית לפידות, צביה ריי
קרון, עידן קריסטל, מרקוס שנהב, דותן אבירם, חלי זלינגר וזאבי רוזנר. לאחרונה הצטרפו לחשיבה 

 יואב הראל ולירון שקד. 
הדרך  מהיערכי הליבה העומדים בבסיס התפיסה הקהילתית שלנו ו מהםבמהלך הדיונים, ביררנו 

 הטובה ביותר לקדם את השיח הציבורי על אותם ערכי ליבה.
 

אנו שואפים להשתתפות רחבה של כמה שיותר חברות וחברים, ולכן סימנו זאת כערך חשוב 
 ומרכזי בתהליך.

  



 מהי הדרך הטובה ביותר לקדם את השיח?
התלבטות על דרך הפעולה הובילה אותנו לצאת להיכרות עם תהליכים דומים בקיבוצים אחרים. 

קארין מנחשונים ואודי משדה  -דומה בקיבוצם הזמנו אלינו נציגים משני קיבוצים שהובילו תהליך 
יואב. כל אחד מהם תאר את התהליך. שאלנו שאלות, ניסינו לברר היכן הדברים פוגשים את כפר 
מנחם, מה הדרך הטובה ביותר להגיע למעורבות מקסימלית של חברים, ולבסוף החלטנו שתי 

שיטת העבודה תהיה ליך. השנייה, החלטות עיקריות: האחת, לקדם הנחיה חיצונית שתלווה את התה
 מעגלי דיון בכל אחד מערכי הליבה שזיהינו, כאשר המנחים יהיו חברי הצוות וחברים נוספים

 )רצוי משכבות גיל שונות לטובת ייצוג הולם עבור כולנו(.
מנחים שעבדו יחד  2פנינו למספר גופים מייעצים הפועלים בקיבוצים. בסופו של דבר בחרנו צוות של 

הליך בשדה יואב: אודי בורוביץ ושרון קנטי. אודי, בעבר יו"ר קיבוץ שדה יואב והיום יו"ר קיבוץ בת
חולית, קידם תהליך חזוני בשדה יואב והיום מקדם תהליך דומה בחולית. שרון קנטי, יועצת 

חזון קהילתי בכפר אסטרטגית לחברות עסקיות. שניהם יסייעו לנו לראות את התהליך לגיבוש 
 שממנו ייגזרו תוכניות העבודה של מוסדות הקהילה בקיבוץ. מנחם,

 

 מהם ערכי הליבה שנבחרו ועליהם יתקיימו מעגלי השיח הציבוריים?
ברשימה שישה ערכי ליבה מרכזיים המעגנים בתוכם את מכלול תחומי החיים שלנו בכפר מנחם. 

כל אחד מהערכים יעמוד  בראש הרשימה עומד חזון חברתי כללי שמתווה את הדרך לכלל התחומים.
במרכז מעגל שיח שינחו חברי הצוות. חברים ומשתתפים נוספים יצטרפו למעגלים הפתוחים לפי 

 תחומי עניין:
 חזון חברתי כללי 
 ערבות הדדית 
 קליטה וצמיחה דמוגרפית 
 כלכלה פרנסה ותעסוקה 
 מודל ניהולי 
 חינוך 
 קהילתיות ואורח חיים 

 

 -הצוות שקוראים להרחיב את קהל המשתתפים לכל תושבי היישובבמהלך הדיון עלו קולות בתוך 
יורשים ושוכרי דירות הרואים במקום הזה את ביתם, תושבי הרחבה המביעים עניין ובני ובנות זוג של 
חברים. נפגשנו עם נציגי כל אחד מהסטטוסים כדי לשמוע את דעתם וחזרנו לדיון פנימי בצוות. בסופו 

ני מעגלים לדיון ציבורי מעבר לחברי קיבוץ בלבד: החינוך )תחום הנמצא של דבר החלטנו לפתוח ש
ממילא באגודה הקהילתית( והשני, הקהילתיות ואורח החיים. ביתר המעגלים הוסכם שהדבר יובא 
בפני השותפים הנוספים שיצטרפו לכל מעגל. התהליך אף הוצג בוועד היישוב ע"י דותן אבירם 

 מסודרת ע"י מובילי התהליך.ובחודש פברואר תתקיים הצגה 
בימים הקרובים תצא הזמנה לציבור לקחת חלק בכל אחד מהמעגלים כולל שמות המנחים ותאריך 

 לשני המפגשים הראשונים לכל מעגל. כל חבר מוזמן לקחת חלק בכל מעגל המעניין אותו.
 

לתחום  אנחנו מזמינים חברים נוספים לקחת חלק בהנחיית מעגל ערכי, בהתאםלפני סיום, 
חברים המוצאים בתהליך עניין ורוצים לקחת חלק פעיל מוזמנים לפנות אל חלי זלינגר בנייד:  העניין.

 או במייל שנפתח לטובת התהליך )מצוין מטה(. 052-2218063
 חברים המבקשים להירשם למעגלים הערכיים יבצעו זאת באחת מהדרכים הבאות:

 kfarmenachem2025@gmail.com :כתיבת הבקשה למייל שפתחנו לטובת התהליך .1
 יצירת קשר עם מנחי המעגל הרלוונטי. .2

 בדף רישום שייתלה על לוח המודעות בחדר האוכל.
 

בואו על מנת שהחזון אכן יבטא את כל הקולות חשוב שייקחו בו חלק מספר גדול של חברים. 
 ולהשמיע את קולכם במעגלי השיח!להשתתף, לשמוע 

 
 "2025דיווחה: חלי זלינגר, בשם צוות "כפר מנחם 

mailto:kfarmenachem2025@gmail.com


 

 18.21.11 – מזכירות וטוקולרפ
/201861 

 

מרכוס שנהב, זאבי רוזנר, אברהם טולדו, לילי לזרקביץ, עלווה מודעי, צביה רייטר,  :נוכחים
 , וידי שקד, עמית ארגוב, מתן לפידות.תמיר סלע

 .תל אוראורנה  :חסרים
 עידן קריסטל משקיף :

 

 על סדר היום:
 אישור סדר יום .א
 7.11.18+  24.10.18    –אישור פרוטוקולים  .ב
 בעקבות שיחת הקיבוץ -חלוקת דיווידנדים  .ג
 דיווחיםרישום דירת ירושה על שם החבר  –המשך דיון  .ד

 

 7.11.18+  24.10.18    –אישור פרוטוקולים   .א
 שהתבקשו.הפרוטוקולים אושרו עם השינויים 

 

 בעקבות שיחת הקיבוץ : -חלוקת דיווידנדים  .ב
בנושא חלוקת דיווידנדים עלתה הצעה לסדר בדבר חלוקת  21.10.18בשיחת קיבוץ מיום 

דיווידנדים בה הוצע לחלק אחרת או להפנות לשימושים אחרים את הכספים. מנגד הוסבר 
בזמנו את אישור שיחת בשיחת הקיבוץ כי ההחלטות מבוססות על מדרג שימושים שקיבל 

 הקיבוץ. לאחר דיון הוחלט להעביר לבדיקת המזכירות שתגבש המלצה לשימוש בכספי החלוקה.
 הוחלט : 

להמליץ לאסיפה שלא לשנות את החלטה הקיימת בדבר חלוקת רווחים המבוססת על מדרג 
 שימושים.

 

 רישום דירת ירושה על שם החבר : –המשך דיון  .ג
 : 10.10.18מזכירות מיום תזכורת מדיון ישיבת 

עניין רישום דירת ירושה על שם חבר בנוסף לדירתו שלו עולה לסדר היום כי מצד אחד, בבירור 
יכול לרשום את דירת הירושה על שמו בנוסף לדירתו.  שהחברשנעשה מול המינהל הובהר 

בנוסף  מאפשרת או לא מונעת רישום דירת ירושהבהמשך לכך, הסכמי השיוך שנעשו בזמנו,  
לדירה הקיימת של החבר. החלטות אלו התקבלו לפני מספר שנים ועלה הצורך לאור המצב כיום 
אל מול יורשים המשכירים דירתם להסדיר באופן ברור את נושא דירת ירושה של חבר ואופן 

 השימוש בדירה זו. המזכירות בקשה לברר את העניין בליווי משפטי.  
 נמצא : סתר קויפמןבבדיקה שנעשתה בליווי עו"ד א

 בנוסף לדירתו של החבר. דירת ירושהרמ"י מאפשרת רישום  .א
 הקיבוץ בתקנון השיוך לא מנע/מאפשר רישום זה. .ב

 

 הוחלט :
 המזכירות רשמה בפניה את ההודעה.

 
 

  רשם:  זאבי רוזנר



 18.5.12 – מזכירות וטוקולרפ
/201871 

 

, אורנה תל אורביץ, עלווה מודעי, צביה רייטר, מרכוס שנהב, זאבי רוזנר, לילי לזרק :נוכחים
 עמית ארגוב.

 .וידי שקד ,תמיר סלע ,אברהם טולדו, מתן לפידות :חסרים
 עידן קריסטל משקיף :

 

 על סדר היום:
 אישור סדר יום. .א
 1821.11. –אישור פרוטוקול  .ב
 .חודשים תקציב קהילה 9ביצוע  .ג

 )מוזמן : יעד ביטנר(
 שימוש בקמינים בכפר מנחם  .ד

 

 21.11.18 פרוטוקולאושר  .א
 הפרוטוקולים אושרו עם השינויים שהתבקשו.

 חודשים תקציב קהילה : 9ביצוע  .ב
חודשים תקציב קהילה.  9תוצאות  יעדהוצג למזכירות על ידי  2019לקראת הכנת תקציב 

צריך לזכור שהתוצאות משקפות פעילות ללא ספירת מלאי ויכול שהתוצאות יהיו שונות לאחר 
 הספירה:

 .2017על פי התוכנית וללא שינוי ביחס לשנת   - הכנסות קהילה ממיסים .1
הכוללים את הענפים העיקריים: שכר דירה קהילה )תיירות( מרפאת שיניים  -עסקי קהילה  .2

מרכולית. בית הדר מראה הוצאה מעבר לתוכנית. הכלבו ובית הדר. יש לציין לטובה את 
 ועודף ניכר ביחס לתוכנית.   2017סך עסקי הקהילה מראים שיפור ביחס לשנת 

סך הפעילות היא גרעונית והמשפיעה : בניין, חשמלייה, מוסך ותחנת דלק –ענפי עזר  .3
 העיקרית לכך היא תחנת הדלק שכאמור לא בוצעה ספירת מלאי.

חריגה מהתוכנית מצריך בדיקה של פחת ברשת  רשת מים ונוי: ישנה –אנרגיה ותשתיות  .4
 המים.

יחד עם זאת, בית הלבוש  2017: ללא הבדל מתוכנית מזון ובית הלבוש –שירותים לחבר  .5
 אינו עומד בתוכנית.

מרפאה, פריפריה וצרכים מיוחדים: סך ההוצאה נמוכה מהתוכנית ונמוכה בהרבה  –רווחה  .6
  .2017ביחס לשנת 

 כפי שהוצג )ללא ספירת מלאי( עומד בתוכנית.סך הביצוע  סיכום:
 דיון:

עלה נושא בית הלבוש ובית הדר והוסבר שבית הדר יצטרך לקבל חשיבה מחודשת על 
מטרותיו ועל תפעולו וצריך לראות בפעילות זו חלק מהערבות ההדדית של הקהילה ולבחון את 

 "עסקי קהילה".התוצאות על פי ראייה זו על אף שהוא מוגדר תחת 
והאם ניתן לראות בבית הלבוש  תענפי שירוכמראה לכך, בית הלבוש נמצא תחת פעילות 

 כחלק מהערבות ההדדית שהקהילה מוכנה לסבסד זאת.
כמו כן, החברים הציפו את הצורך לבחון את רמת השירות שהחברים מקבלים בכלל ענפי 

 השירות ולא רק דרך התוצאה הכספית.
 הוחלט: 

 2018חודשים  9המזכירות רשמה בפניה את הצגת תוצאות 
 

 פר מנחם.שימוש בקמינים בכ .ג
 )בהשתתפות גידי קרון(

בישראל, כמו במדינות המפותחות, קיימת המלצה להימנע מהסקה בעץ באזורי מגורים, 
בגלל הנזק הבריאותי הנגרם כתוצאה משאיפת העשן הנפלט מהארובה. כמו כן, העשן מהווה 

טרד מטרד ריח, ולעיתים גם נפלט פיח מהארובה. חלק מחברי בכפר מנחם רואים בקמינים מ



הפוגע באיכות חייהם ומתלוננים על כך. הופץ חומר נלווה המראה את הפגיעה הסביבתית 
ומזהיר משימוש בקמינים ובמיוחד כאשר משתמשים בקמינים לא תקניים ובעץ לח. בקיבוץ 

 קמינים פעילים. 14כפר מנחם ישנם 
 

 דיון :
אלה שגרים בשכנות הוסבר על ידי משתתפי הדיון את המטרד שמהווה השימוש בקמינים ל

 בביתם שלהםלמפעילי קמינים עד כדי פגיעה בבריאותם ובאיכות חייהם 
את השימוש בקמינים. מנגד סברו חברים אחרים שהכתבות  להפסיק לאלתרועולה הצורך 

 בעניין הן מוטות ויכול שישנה כוונה שאינה מן העניין לכותבי האזהרות.
ראשוני, ליצירת הסכמה על הפסקת השימוש יחד עם זאת, צריך לפעול, לפחות בשלב 

 בקמינים בכלל והפסקת שימוש בקמינים לא תקניים בפרט.
 הוחלט :

 להעביר את הנושא לטיפולו של מנהל הקהילה
 

 זאבי רוזנר: רשם
 

 26.12.18 –פרוטוקול מזכירות 
18/2018 

 

אור, וידי שקד,  מרכוס שנהב, זאבי רוזנר, לילי לזרקביץ, עלווה מודעי, אורנה תל :נוכחים
 אברהם טולדו, מתן לפידות. ,עמית ארגוב

 .תמיר סלע ,צביה רייטר :חסרים
 עידן קריסטל משקיף :

 

 על סדר היום :
 אישור סדר יום. .א
 5.12.18   –אישור פרוטוקול  .ב
 דיווחים. .ג
 תשלום תושבים לקליטה  -ערעור על החלטת המזכירות .ד

 )מוזמנים : שלימלה, אורית אוזן זלינגר(
 פריסת תשלום לנקלטי דיירי דירות קהילה. .ה

 
 אושר  - 5.12.2018פרוטוקול  .א
 דיווחים: .ב

 יו"ר קהילה: .1
מרקוס שזו ישיבתו האחרונה במזכירות כיו"ר קהילה הביע את הערכתו לפעילות 

מציע  המזכירות והזכיר שיש מקום לבחון מחדש את המודל הניהולי של כפר מנחם.
 להקים צוות לאיתור יו"ר קהילה.

 מפגש יורשים: .2
לאור שיחות עם יורשים שאינם חברי קיבוץ, חלחלה ההבנה שחלקם לא יודעים או מודעים 

 16.12לפרטי תהליך השיוך ולחובות בגין השיוך. התקיימו שני מפגשים במועדון )יום ראשון 
(, הייתה השתתפות נכבדה ועלו שאלות בדבר רישום הדירות על שמם. 21.12.18ויום שישי 

שעל פי החלטות כפר מנחם לא ניתן להיות בעלי דירה ללא חברות בקיבוץ ועליהם  הוסבר
 להיערך להעברת הזכויות למי שיתקבל לחברות.

 :הסדר ביניים .3
. 31.12.2012הביניים" עד לתאריך מועצת מקרקעי ישראל האריכה את תקופת "הסדר 
יתן לאפשר בנייה על כי נ (,25.11.18המשמעות היא )על פי החלטת שיחת קיבוץ מתאריך 

מגרשים המסומנים לכך. יחד עם זאת, ועדת תכנון תצטרך לתת את הדעת לרמת 
מעורבותה בתכנון הבתים ולאפשר בנייה בהתאם לנספח בינוי שיוחלט עליו. כמו כן, וועדת 

 קליטה צריכה להיערך לקליטה במגרשים הבלתי מבונים.



 טה תשלום תושבים לקלי -ערעור על החלטת המזכירות .ג
שלימלה מערער על החלטת המזכירות לחייב תושבים בסכום שהוחלט עליו. בקשתו של 

"ולתת פטור או הנחה שלימלה היא, להתחשב במשך הזמן בו גרים התושבים בכפר מנחם  
משמעותית לנקלטים שגרים עמנו בקיבוץ כבר מספר שנים. צריכות להיות מדרגות 

 קיבוץ"הנחה על פי ותק המגורים של התושבים ב
 :דיון

 הוסבר ההיגיון שעל פיו קבלה המזכירות את ההחלטה.
 הוחלט :

 להשאיר את ההחלטה כמות שהיא.
 פריסת תשלום לנקלטי דיירי דירות קהילה : .ד

על פי ההחלטות שהתקבלו בעבר, קבוצת הבנים שגרים בבתים המיועדים לשיוך יצטרכו 
 12 -לרמ"י. )להבדיל מקבוצת הלשלם תשתיות, שווי המבנה, איזונים ואת התשלום 

 שהתשלום נפרס(.
עלתה הבקשה למצוא דרך ללכת לקראת קבוצת  17.10.18בישיבתה של וועדת קליטה ביום 

הנקלטים הגרים בדירות קהילה, והם לקראת קליטה. יחד עם זאת, לדאוג לכך שלפחות 
 התשלומים הנדרשים לרמ"י יועברו לפני הקבלה לחברות.

מתוך התפיסה שמטרת ועדת קליטה לקדם את הקליטה בקיבוץ, הוועדה מבקשת 
 מהמזכירות לדון שוב בנושא, כדי למצוא דרך לפתרון שתהיה מקובלת על הבנים ועל הקיבוץ. 

 דיון :
חברים ראו בתשלום המידי את היכולת של המועמדים לקליטה לגייס את הכסף, כי בכל 

היו חייבים לשלם את כל התשלום עליו הוחלט. מנגד, ראו מקרה, בסופו של תהליך השיוך י
אם  -ולפרוס בהתאם. כמו כן, עלתה השאלה  13–חברים את הצורך להשוות תנאים לקבוצת ה

לא יועבר לקיבוץ הסכום הנדרש לפני הקליטה, מי מבטיח שניתן יהיה לגבות אחרי הקליטה, 
להעמיד את יכולת גיוס הכספים במבחן ונכון הוא להביא את הנקלטים למצב בו יהיו חייבים 

 ואפילו חלק מהכספים, וזה לטובתם.
 הוחלט :

במזומן לפני הקבלה לחברות, כמקדמה על חשבון תשלום ₪  300,000הנקלטים יפקידו  .1
 למינהל בגין השיוך. 

מערך הקרקע( יועברו לקיבוץ במזומן  ₪22% ) 180,000-תשלום האיזון הפנימי בסך של כ .2
פועל. הקבלה לחברות תלווה בחתימת ערבות כלשהיא )ההורים( על תשלום ביום השיוך ב

 זה.
 .13 –יתר התשלומים )תשתיות +מבונה( ייפרסו לפי תנאי קבוצת ה  .3

 
 רשם :  זאבי רוזנר

 
 
 
 

 הופנתה שאלה לאורית גלאור 
 על תחילת עבודתה של הדס האחות המיועדת למרפאת הקבוץ

 

... נדרשה להתחיל ביד בנימין לצורך הכשרה קצרה , אבל1.1.2019 -ן החלה עבודתה בהאחות אכ
 כאחות קהילה. דרישה שלא הובהרה לנו מראש.

 נכון להיום, ידוע לנו, שהיא תחל עבודתה במרפאת הקבוץ לכל המאוחר בסוף חודש זה.
 תאריך מדויק יפורסם כשנדע.

 

 העיקר הבריאות.
 

  אורית גלאור



 
 
 
 

 

 28.11.2018.–פרוטוקול ועדת קליטה 
5/2018 

 זאבי רוזנר, עמליה גולדברג, דני אלבירט, בועז קפלן, מרקוס  :נוכחים
 .שנהב, אבנר דביר, מעיין שינדלר, צביה גרשוביץ, אורית זלינגר

 .יחיעם יוגב, דקלה אפרתי חומסקי :חסרים
 

 על סדר היום:
 הצגת החברים החדשים .א
 עדכונים .ב
 סעידי, אסתי אלבירט, עדנה קפלןמוזמנות: סיגל  –ועדת צעירים  .ג

 

 הצגת החברים החדשים .א
ישיבה ראשונה בהשתתפות החברים המצטרפים לוועדה: צביה גרשוביץ, אבנר דביר, מעיין 
שינדלר ודקלה אפרתי חומסקי )שלא יכלה להגיע(. הוועדה מתייצבת בתקווה לפעילות יעילה 

 ומשמעותית בהרכבה הנוכחי.
בעדכון חברי הוועדה החדשים בתהליכים שהתרחשו בקיבוץ  במהלך הדיונים התגלה צורך

 בשנים האחרונות ובהחלטות שהתקבלו בוועדה.
 הוחלט:

 תיקבע פגישת עדכון שבה יעודכנו החברים החדשים במידע הרלוונטי.
 עדכונים: .ב

בית התאילנדים הדרומי )מדרום לזוהר ויפעת ברוידא( המיועד לשיוך עבר אישור מהנדס  .1
שמאות. ייצא פרסום לציבור בנושא ומועמדים יוכלו להירשם לקליטה לחברות ונערכה לו 

 ושיוך.
מגרשים לשיוך בשיכוני עולים. לאחר ביצוע שמאות למבנים ואישור  4ועדת תכנון סימנה  .2

סופי של ועדת תכנון לגבי תיחום ומיקום מדויק של המגרשים, ייצא פרסום לציבור בנושא 
 יטה לחברות ושיוך.ומועמדים יוכלו להירשם לקל

 הוחלט:
 ייקבע תאריך שלאחריו תדון הוועדה בשיוך המבונים בהתאם לרשימת המבקשים. 

 ועדת צעירים: .ג
סיגל, אסתי ועדנה הביעו את רצונן להקים ועדת צעירים שתהיה חלק מוועדת קליטה ותלווה על 

 ידה.
 ועדת קליטה מברכת את היוזמה ולוקחת על עצמה ללוות את הנושא.

מתוך רצון לשמור על קשר שבסופו של  30ת צעירים תטפל בבני הקיבוץ מסיום י"ב ועד גיל ועד
דבר יכול להביא לקליטה. כדי למנוע נתק וליצור תחושת המשכיות כבר מרגע סיום בית הספר, 
דרך הצבא והלימודים, ישנה חשיבות רבה בשמירה על קשר עם הבנים. יש צורך להזרים אליהם 

לאירועים בקיבוץ ולתת אינפורמציה בנוגע לתהליך הקליטה ולמשמעות של מידע, להזמין 
 חברות בקיבוץ.

 פורסם מכתב להורי הבנים הרלוונטיים לבקשה להעברת פרטים ליצירת קשר.
 הוחלט:

 .2019אפריל -לארגן כנס בנים במרץ –ועדת קליטה תלווה את ועדת צעירים. המטרה 
  קליטה יחד עם ועדת צעירים בדיור לצעירים בקיבוץ.באחת הישיבות הקרובות תדון ועדת 

 
  רשמה: אורית זלינגר



 .14/11/18-סיכום ישיבת ועדת תכנון 
 גלעד, רונן ס, זוהר ב, זאבי, רפי ל, אבי, ארנון ל, מרכוס, אביטל. משתתפים:

 אפור". –" מפוספס סגול  –דיון על שטחי ציבור בתב"ע מול שטחי משרד וציבור 
 שטח מיועד למבני ציבור ומשרדים. –שטח מפוספס סגול אפור  מקרא:

 שטח ציבורי פתוח. –      שטח חום  
 אפור".-סגול –כפי שהוסבר ע"י דודי האדריכל, עלינו לצמצם את השטח "המפוספס 

 כל זאת מכיוון שהועדה המחוזית לא תאשר את השטחים הנ"ל כפי שהוצגו בתשריט שהוצג להם.
 המלצת הוועדה:

 .מפוספס –" להפוך למפוספס, מועדון לחבר מבנה "השומר הצעיר .1
 מפוספס. –מבנה המזכירות והנה"ח  .2
 חום. –ספריה  .3
 הכיתה )נע"לה( ליד הגנרטור , מפוספס. .4
 חום. –חדר האוכל, גן "דקל" הישן מול צריפי "הוובלים", בית הדר  .5
לבדוק מול טבלת תמותה כרגע מסומן כחום,  –מגרש חנייה כורכרי ממערב לבית העלמין  .6

 )באחריות ארנון ל.( עתידית.
 .מבני גן נוספים 2פשרות לתוספת עתידית של לבדוק א –אזור גני החובה ליד בית ספר "האלה"  .7
 מיועד להיות ליד הכביש המערבי.הלבדוק שינוי צורת מגרש החנייה  .8
את איזור החורש  פינת חורש טבעי מול בית גל גרוסמן, , מיועד לטובת מגרש חנייה, לתחם .9

 לפי הצעת ארנון שהוצגה בתשריט. –הטבעי בצהוב 
 לייעד לשטח מסחרי. –בין תחנת הדלק לפאב אוסישקין  403 מגרש  .10
 מגרשים לשיוך בשיכון עולים )כולל המבנים הנמצאים במגרשים(. 4סומנו  .11
 .לפרסם לציבור את מפת התב"ע העדכנית .12

 מבנים לשימור.
 ושטחים לשימור.התקיים דיון על מבנים 

 המלצת הוועדה:
 שימור פנימי.      שימור חיצוני סטטוטורי.

 מאפייה.    צפוני, ודרומי. –עמדות הפיל בוקס 
 בית קירור       מגדל המים. 

 המבנה העגול. –סילו 
 צריפי ראשונים "וובלים".

 

 אדריכלית אורית אחנין(ר ז"ל. )מוזמנים שלומי גרבר, תפניית משפ. גרבר לשיפוץ בבית של אל
 הוצגה הגרמושקה של השיפוץ.

 סיכום:
חניות במגרש, בניגוד להחלטת כפר מנחם  2יש להראות חנייה, ליזה בו. המקומית דורשת הצגת 

 לחנייה בודדת לכל מגרש.
 להוציא את תוואי המדרכה אם יש צורך בכך. –מדרכה קיימת 

בל קיימת אופצייה טובה יותר, להציע למשפחה הפתרון המוצג עונה לצרכים הנדרשים, א –ביוב 
 השתתפות הקבוץ לפתרון המיטבי.

התשריט מאושר בכפוף לחתימה על התחייבות המשפחה לעבוד לפי תקנון ועדת תכנון ובנייה של 
 הקבוץ.

 

 פיקוח בנייה.
 הנושא הועלה שוב, זאבי מטפל בנושא פיקוח הבנייה.

 
 סיכם: אבי.



 .5.12.2018 –סיכום ישיבת ועדת תכנון 
 רונן ס, רפי ל, אסא ב, גלעד, זאבי, מרקוס, ארנון ל, אבי.  משתתפים:

 מתכננת, בועז קפלן( –)מוזמנים: שרון יאיר  :משפחת קפלן –הצגת תכנית שיפוץ בית 
 פתור. –נושא ביובים 
 פתור. –נושא חשמל 

יש להסיט את השביל  הפרגולה שתבנה , מבטלת את השביל. ום יש שביל שמוביל מקפלן לסעידי,כי
 לטובת השכנים שבסביבה.)סעידי, ארבר(

  סיכום:
לפי התוכנית יש תכנון לשביל המוביל בין סעידי למוסה ברוידא, ומגיע עד למגרש של ארבר, השביל 

 אמור להיות מענה לשביל המתבטל במגרש קפלן, במהלך השיפוץ.
 תחלת הבנייה.משפ. קפלן יקבלו מזאבי דף הנחיות ודרישות הקבוץ טרם ה

 לבדוק בפרוטוקולים מה הייתה ההחלטה לגבי שבילי גישה לרינה קרן ורמי לפידות. 
 לבדוק את עלות השביל למשפ. לפידות לקראת ביצוע.)אביטל(

 

 רטוט.שארנון ל. מציג לפי - המלצה לתוכנית שבילים וכבישים בגבעה הדרומית
הדרומית, יתקיים המשך הדיון והמלצה בישיבה הוצגה מערכת השבילים המתוכננים לטובת השכונה 

 .נוספת
 

 סיכם: אבי.
 

 .12.12.18 –סיכום ישיבת ועדת תכנון 
 רונן ס, רפי ל, אביטל, גלעד, מרכוס, ארנון ל, אבי. משתתפים:

 .(הסעיף סוכם ע"י גלעד) ברוידא. )מוזמנת יעל ב.(-ערעור של יעל דוידוב 
בין הבתים של נגה ד, משפ. קרון ומשפ. בן צבי, הכביש יפגע ערעור יעל על הכביש המתוכנן שעובר 

 באיכות חיי השכנים.
 . בן צבי.חת. קרון ומשפחתמשפ :לערעור מצטרפים

התקיים דיון, ההמלצה שהחנייה של דיירי האזור תהיה ליד הכביש המזרחי, ואפשרות הכניסה 
 זי תהיה בשביל להולכי רגל וקלנועיות.'ולמגרשים הנ"ל כולל ז

 המזרחי. –המלצת הועדה לעשות כביש להולכי רגל/קלנועיות, וחנייה לצידי הכביש העוקף  סיכום:
 פניית יעל ב. לשנות את קווי המגרש של נגה ד.

 יעל פונה לשנות את מבנה המגרש הקיים, כי המבנה הקיים אינו מבנה שיגרתי ומאולץ.
 ם ובסביבה הכוללת.התקיים דיון, שינוי במבנה המגרש יחייב שינויים במגרשי

 מחייב שינוי מורכב בתב"ע, המבנה של המגרש סביר לדעת הועדה.
 המלצת הועדה להשאיר את השטח בקווי המגרש הקיימים. סיכום:

 

 שבילים ודרכי גישה בשכונה הדרומית. - 5.12.18-מעבר על פרוטוקול מ
 5.12.18של  המשך דיון מהישיבה – המלצה לתוכנית שבילים וכבישים בגבעה הדרומית

 לביצוע, בשכונה הדרומית, תוך התחשבות באילוציי השטח, וצרכיי הדיירים.הוצג מתווה שבילים מוצע 
 לאחר דיון נוסף, הוספו כמה תיקונים ומומלצים ע"י הועדה לשבילי השכונה הדרומית. סיכום:

 שבילים ודרכים שכונה דרומית.
 והמגרשים יהיו עשויים מאבן משולבת.רונן מציע שהשבילים הפנימיים בין הבתים 

 חומרי הגמר לשבילים הפנימיים יבדקו בתמחור הפרויקט בהמשך. )גלעד/אביטל( סיכום:
במקומות שיבנו השבילים הפנימיים, יש לתת מענה של שביל גישה לכל מגרש שהשביל עובר דרכו. 

 )יובא לדיון נוסף(
 הכביש "הישן". -(83כביש עוקף מזרחי )

 יון לגבי אופציות לחידוש והרחבת הכביש.התקיים ד
 אשכולות חנייה ציבורית.)ארנון/ אביטל( 2-3לבדוק לאורך הכביש אפשרות לבניית  סיכום:

 לבצע קרצוף וריבוד של הכביש הקיים.
 

  סיכם: אבי.



 דווח מפרויקט חידוש תשתיות
 : גבעה דרומית

 התאורה, שמבוצעים בימים אלו.סיימנו את רוב עבודות החפירה , נשארו ספיחים לרשת 
 בנוסף, אנחנו נכנס לעבודה במבנים מהצד המערבי של הכביש, מהמזכירות ועד לספריה.

למעט המבנים המוזכרים מעלה, חוברו כל המבנים למערכת המים החדשה ובקרוב נסיים את בניית 
דר נוסף למערכת קבוצות הפחת לצורך מעקב טוב יותר על אספקת המים. באותו עניין , הצבנו מש

 "סיטי מיינד" באזור שיכון הספארי , איפה שהיו לנו בעיות תקשורת עם המונים .
בתים . בהזדמנות זו אני מבקש  40חיבורי הבתים לרשת החשמל מתקדמים גם הם , ועד כה חוברו  כ 

 מהחברים והיורשים שטרם חוברו ומעוניינים בהחלפת הלוח , לפנות לרונן או לאביטל .
ום עבודות החפירה של התאורה , נכנס לעבודות  הדרכים, המדרכות והכבישים בהתאם בסי

 להחלטות שיתקבלו בועדת תכנון .
 

 בשכון ו':
היינו מאוד עסוקים בשבועות האחרונים 
בטיפול בדרך העוקפת את גבעת הילדים 
ועקב כך נפגעה רווחת המשתמשים בדרכים 
ובגנים. השתדלנו לצמצם את חסימת 

 הדרכים והרוב כבר עשוי.
 אנו עובדים על חיבור הבתים למערכת המים .

 

 בגבעה הצפונית:
האזור קשה מאוד לתכנון וביצוע. צוות 
תשתיות וועדת תכנון שוקדים על קבלת 

 החלטות קשות וכואבות.
דרושה הכנת תוואי ציבורי )שהיום איננו( 
לכביש היורד מחדר האוכל אזור הבתים של 

יה ולשער הקיבוץ. חלקו עובר משפחת שקד וא
בחלקות פרטיות )לפי הפרצלציה(. כרגע, אין 
לנו מקום להניח את התשתיות בחלק שנשאר 
וברצוננו להרחיב את הכביש כך שהתנועה בו 

 תהיה נוחה ובטוחה יותר. 
בנוסף, הכנת הדרך בחלק הצפוני של הגבעה 
מצריכה הריסה חלקית ומלאה של חלק 

 ואי על פי הפרצלציה.מהמבנים שנמצאים בתו
ועדת תכנון היא זו שאחראית על תכנון 
הדרכים, תמחורם והגשתם לקבלת תקציב 

 לביצוע. 
 :בכללי

בכל כמה שבועות ובהתאם לצורך, אנחנו מכניסים מטאטא מכני לניקיון הדרכים המאובקות. רק 
 בסיום כל העבודות בתוואי, יתבצעו עבודות התיקון או החידוש .

, אפשרות להצבה של עמודי תאורה סולאריים במקומות שלא מתוכננת תאורה קבועהאנו בודקים 
 : בדרכים שעוברות היום בשטחים פרטיים ועדיין משמשות את הציבור הרחב. לדוגמא

ולסיום, אנחנו לקראת סיום ביצוע של קולטן מי גשמים מהחלק התחתון של כביש הגנים )ליד 
 .האלההמקלט( ועד לכביש המוביל לבי"ס 

 
  דווח: רונן סעידי.

  



 06.01.2019 -פרוטוקול שיחת קיבוץ 
 

 חברים. 30 :נוכחים
 אמנון זלינגר  :יו"ר

 זאבי רוזנר  :מזכיר
 

 על סדר היום:
 דיווח. –הסדר ביניים  .1
 דיווח. –מפגש עם יורשים שאינם חברי קיבוץ  .2
 בחירת חמישה נציגי ציבור לוועדת בריאות : .3

 נטע קריספין -
 אורי בקרת -
 סוזי אפרתי -
 רינה קרן -
 אבנת רומבלסקי -

 : בחירת שני נציגי ציבור למזכירות .4
 יגאל קליין -
 מעיין שינדלר )הבן(  -
 מרדכי קריסטל  -

 

 העלה שאילתה בדבר קיום דיון בשיחת קיבוץ על שימוש בקמינים בקיבוץ. יחיעם יוגב -א שאילת
 הקיבוץ הבאה.מזכיר הקיבוץ השיב שהנושא יעלה בשיחת  -זאבי רוזנר - תשובה

 

 בחירת חמישה נציגי ציבור לוועדת בריאות: .1
בוועדת ם בריאות אפשרה את רענון השורות בחירתה של אורית גלאור לתפקיד מנהלת תחו

 נציגי ציבור. 5בריאות. יצאה קריאה לציבור לבחירת 
 הוחלט :

 טופסהנדרשים הוחלט שעל כיוון שמספר המועמדים לבחירה תואם את מספר נציגי ציבור 
 ההצבעה יירשם בעד או נגד המועמד וההצבעה עוברת לקלפי. 

 בחירת שני נציגי ציבור למזכירות: .2
 סיימו קדנציה בת שלוש שנים. עלווה מודעי ואברהם טולדו

 הוחלט:
 ההצבעה עוברת לקלפי לבחירת שניים מתוך שלושת המועמדים.

 : דיווח –הסדר ביניים  .3
 קיבוץ בה הוחלט להיכנס להסדר הביניים.התקיימה שיחת  25.11.18בתאריך 

כניסה להסדר מותנית בכך שרשות מקרקעי ישראל תאריך את תקופת ההסדר המסתיימת 
  .31.12.18בתאריך 

הארכת תקופת הסדר הביניים  רבלה מועצת מקרעי ישראל החלטה בדבלקראת סוף דצמבר קי
הביניים ומה הם מהלכים ניתן הסבר כתזכורת למשמעות הסדר  .31.12.2021עד לתאריך 

 הבאים שיאפשרו בנייה על מגרשים ו/או הרחבת בתים קיימים.
ועדת קליטה צריכה להיערך ולהחליט על אופן ומסלולי הקליטה למגרשים לבנייה, כמו כן, הוסבר 
כי וועדת תכנון צריכה לתת את הדעת על אופי הבנייה וכו' )נספח בינוי (. כל זאת, על מנת שיהיה 

 קלוט ולבנות בזמן סביר.ניתן ל
 דיווח : –מפגש עם יורשים שאינם חברי קיבוץ  .4

בעקבות שיחות עם יורשים שאינם חברי קיבוץ, התקבל הרושם שישנו פער בהבנת הליך השיוך, 
האפשרי והבלתי אפשרי, בגין החלטות כפר מנחם, המגובות בתקנון שיוך, שהוחלט עליו בשנת 

. לאור זאת הוחלט לקיים 2010ורשים על הסכם השיוך בשנת , כמו גם חתימת החברים והי2007
 מפגש יורשים שאינם חברי קיבוץ. 

. 21.12.18 -והשני בבוקר יום שישי ה 16.12.18 -התקיימו שני מפגשים האחד בערב יום ראשון ה
 ההיענות למפגשים הייתה גבוהה.



הוחלט על שיוך במסלול בו  2001במפגש הוסבר ליורשים את התהליך שהקיבוץ עבר החל משנת 
בה הוחלט לשנות את מסלול השיוך לשיוך קנייני על פיו אנו פועלים  2015, ההחלטה בשנת 751

 היום, כמו כן הוסברה ההחלטה על האיזונים לאור שינוי מסלול השיוך.
הנושא המרכזי שלשמו כונסו היורשים היה העברת מסר נחרץ, שלא ניתן על פי החלטות הקיבוץ, 

דירה למי שאינו חבר ויש להעביר את הזכויות למי שיתקבל לחברות, וכל זאת על פי לשייך 
 ההסכמים שנחתמו בזמנו עם המורישים ו/או ישירות עם היורשים.  

 

 רשם : זאבי רוזנר
 

 , קהילה ר"כיו תפקידן את שסיים, שנהב למרקוס
 לאברהם טולדו ועלוה מודעי, שסיימו קדנציה במזכירות

 ( ותרומתכם.מובנת מאליההרבה תודה על השקעתכם )הלא 
 

 
 נבחרו   11.1-10.1 -בקלפי ב

 

 רינה קרן.ו אבנת רומבלסקי, אורי ברקת, נטע קריספין, סוזי אפרתי :לוועדת בריאות
 יגאל  קלין ומעין שינדלר )בן(.  :למזכירות

 

 לחברים שהצטרפו למעגל שיקול הדעת והפעילות ישר כח ובהצלחה.
 

 
 חברות וחברים, 

בשיחת הקיבוץ האחרונה, התקיים דיון בנוגע לשיטת הבחירה למועמדות ומועמדים לתפקידים שונים 
בקיבוץ. אני מצדד בהצבעה בעד ונגד כל מועמד, הן כאשר יש לבחור במספר מועמדים, שניים מתוך 

 שלושה למשל. והן כשמספר המועמדים זהה למספר המקומות המיועדים לבחירה. 
ואסביר דעתי, משהציג אדם את מועמדתו, הוא ראוי לתשומת לב אישית של המצביעים, ללא קשר למספר 

 המועמדים הנוספים לבחירה.
תדע או ידע אדם כי זכה לאמונם של חברי הקיבוץ או לא זכה בכך, ועובדת היבחרו למשרה מסוימת, לא 

 דדים.נבעה מהעדר מועמדים נוספים ולא הוכרעה על מספר קולות בו
מספר המצביעים בקלפי לא יעלה כנראה על מאתיים קולות. וכאשר ישנם ארבעה מתמודדים על שלושה 

  מקומות, בין המקום השלישי לרביעי, לא יפרידו קרוב לוודאי יותר מעשרה קולות.
 מצב זה אינו בריא.

מות המוצע הוא ועוד דבר, במקרה שכל ארבעת המועמדים זוכים לאמון החברים, אפילו כשמספר המקו
שלושה, חבל לוותר על שירותיו של חבר הזוכה לאמון הקיבוץ ובמידת האפשר, ניתן להקצות ארבעה 
מקומות. ולהיפך, כאשר ישנם ארבעה מועמדים לשלושה מקומות, אולי רק שניים זוכים לאמון החברים 

רצונו -שמעית על רצונו או איומועמד שלישי נהנה מההפקר. הנה אנו רואים כי הצבעה בעד ונגד, עונה חד מ
 של ציבור המצביעים להיבחרו של אחת או אחד החברים לתפקיד מסוים.

 נשאלת השאלה, האם אין זה מעליב להצביע נגד אדם?
התשובה היא כי מי שמעמיד עצמו לבחירות, אמור לדעת שלא הכל יצביעו בעדו. ומי שלא יזכה באמון 

ויחשב את דרכיו, כיצד להצליח לזכות באמון זה, בבחירות למשרה החברים, טוב יעשה אם יהרהר בדבר 
  הבאה.

 שאלה נוספת עולה, האם אנשים לא יירתעו מהצגת עצמם לבחירה בשל האפשרות שלא יבחרו?
היבחרות לתפקיד מסוים, יש בה מן העלבון, אך אין זה שונה מהותית כאשר מקבלים -המענה לכך הוא, שאי

ביותר מתוך מספר מועמדים, או כאשר המצביעים שקלו את מועמדותך את מספר הקולות המועט 
 ומרביתם הצביעו נגדך.

אני תקווה כי הבהרתי את דבריי היטב וכי כך נפעל בהצבעות עתידיות לאיוש תפקידים בקיבוצנו האהוב 
 והיקר.

 
 יודוביץ שגיא



 בעד או לא כלום: מדוע לא אתנגד לאנשים מתנדבים?
 

התקיימה שיחת קיבוץ  6.1.19ביום ראשון אפתח באנקדוטה, 
שנפתחה בסעיף בחירת מועמדים לוועדת בריאות ולמזכירות. 
סעיף זה יצר דיון סביב שאלת ה"בעד" ו"הנגד" בבחירת 
מתנדבים. היו שטענו שיש לאפשר לבחור גם בעד וגם נגד, והיו, 
כולל כותב שורות אלה, שהציעו לבחור רק בעד, שכן הנגד טומן 

יו"ר האסיפה אמנון )גילוי נאות,  בעיות כפי שאפרט כעת. בחובו
הוא גם חתני( ביקש להכריע בין הגישות, העלה להצבעה את 
האפשרות להצביע נגד מועמד/ת, ושאל מי בעד? ידיים הורמו, 
העיניים הביטו, ולאחר מספר שניות הוא הכריז "יש רוב", וכך 

"ר האסיפה לא ההצעה עברה לה בהליך דמוקרטי טוב ותקין. יו
ביקש לספור את אצבעות המתנגדים והסתפק, ובצדק, ברוב שהיה 

בעד )לאפשרות, רק להזכיר, להצביע גם נגד(. זוהי המחשה חיה לאופן שבו אני חושב שיש לנהל את 
ההצבעות, ובעיקר כשמדובר בחברינו ובחברותינו שרוצים ורוצות להתנדב למען הקהילה. כלומר, יש 

 וסף לערך הדמוקרטי החשוב, גם שיקול דעת ואף רגישות.מקום להפעיל בנ
נכון, יש שמתנדבים מתוך אינטרס אישי, אז מה? האם עדיף שלא יהיו מתנדבים בכלל? אין זה אומר 
שנקבל את כל מי שרוצה, אבל כן חשוב שנעודד לשוב ולנסות לקחת חלק. למען הסר ספק אומר כאן 

י ולכן תמיד בעד בחירה חופשית ועדיף אנונימית. אך חד וחלק, אני תמיד בעד הערך הדמוקרט
השאלה כאן היא לא הדמוקרטיה אלא אופן מימושה. יש שיטות רבות למימוש ההליך הדמוקרטי ולכן 
אנו נדרשים לסוגיה. אין לדעתי כל מקום לנכס את הדמוקרטיה להשקפות בלעדיות שכן היא מורכבת 

 .ורבת פנים
דיון תיאורטי זה ולבחון אותו בצורה קונקרטית. ניקח כדוגמה את  כדי לעגן את דברי אבקש לקחת

חמישה מתנדבים.  רק עניין בחירת הצוות לוועדת בריאות. בוועדה ישנם חמישה מקומות פנויים וישנם
 :לאור מצב זה קיימים כמה תרחישים

ויתור שאני מתנגד לו  ניתן לקבל את כולם ללא הצבעה, הווה אומר ויתור על ההליך הדמוקרטי, .1
  מכל וכל.

ניתן לערוך הצבעה. וכאן טבורו של הדיון, המעלה שוב כמה תרחישים. ניתן להצביע בעד מי שאנו  .2
רוצים, )ואז ניתן לייצר למשל אחוז חסימה( ניתן להצביע רק נגד ואפשר להצביע גם בעד וגם נגד 

 )מניח שיש אפשרויות נוספות אבל נישאר באלה השכיחות(.
ם נתמקד באופציה האחרונה, זו הכוללת את הבעד והנגד, עלול בנקל להיווצר מצב שבו למשל א

נגד, הרי שמבחינת ההליך הדמוקרטי הם עברו אולי, אבל איזו  39-קולות בעד ו 40מועמד/ת יקבלו 
צורה יש לזה? איך אותו/ה מתנדב/ת יחושו בתוך תוכם? למה לו או לה לעמול ולהתנדב בעבור אותם 

אני טוען שניתן  וכאן טמונה הבעיה בתרבות הנגד בהצבעה. מתנגדים? אני ככל הנראה הייתי מוותר.ה
ריבוע ריק בפתק הקלפי פירושו לא בעד, הינו נגד אבל  להתנגד אולם בדרך חיובית. שלא נטעה,

 במובנו החיובי.
ת, אלא שאלה שאלת ההצבעות לעניות דעתי היא לא שאלה של בעד ונגד כל עוד מדובר בהתנדבו

מה שנכון לנו כקהילה, מה יניע ויוביל אנשים לתרום ולהירתם להתייצב למען הקהילה? התנדבות  של
כדי להחיות  .הפכה לצערי למילת גנאי ל"פרייריזם", ומה שנכון לימי ראשית הקיבוץ אינו נכון לימינו

ות הנגד בהצבעות יש את הקהילה יש לנסות להזמין אנשים לקחת חלק ולהיות מעורבים, ואם תרב
 בכוחה למנוע זאת, אזי אנו מוכרחים למצוא פתרון הולם לכך ויפה שעה אחת קודם.

 

 אסף אוזן



 הפסקות חשמל
 

 

רבים שואלים ולפעמים אף מתלוננים על ריבוי הפסקות החשמל לאחרונה. נתבקשתי לתת הסבר 
 לתופעה זו.

מנחם, כאשר הדגש הוא על המים כידוע מתבצעות לאחרונה עבודות תשתית נרחבות בכפר 
והחשמל. כמובן שלצורך טיפול במערכת הישנה וחיבור המערכת החדשה יש צורך לעיתים לבצע 
הפסקות חשמל שכונתיות או כלליות. סיבה נוספת היא, תקלות שקורות לעיתים, בעיקר עקב עבודות 

 החפירה הרבות ברחבי הקיבוץ.
מצאים, יש אפשרות להודיע לציבור באמצעי התקשורת השונים השינוי הוא, שבעידן המודרני בו אנו נ

 על הפסקות צפויות, או אף בזמן אמת על הפסקת חשמל עקב תקלה.
סיבה נוספת היא הפסקות חשמל עקב תקלות בהספקת החשמל מחברת החשמל. למזלנו, במקרים 

מלבד אזור  בוץ,כאלה יש בכפר מנחם גנרטורים הנדלקים באופן אוטומטי ומספקים חשמל לכל הק
התעשייה ומפעל המתכת. לעיתים חברים מתקשרים ושואלים מדוע איני מפעיל גנרטור בהפסקת 
חשמל במקרה של תקלה או עבודות על הרשת הפנימית. הסיבה היא ברורה ביותר, לא ניתן לטפל 

 בתקלה תחת מתח ולא משנה אם הוא מחברת החשמל או הגנרטור.
חיים יפרח( עבודות טיפול תקופתיות, ברשת המתח הגבוה ובשנאים. )בעזרת  לפני כשבוע ביצענו

עבודה זו בוצעה בשבת על מנת לא לפגוע בעבודה באזור התעשייה ובמפעל המתכת. שאר הקבוץ 
 נהנה מחשמל שיוצר ע"י הגנרטורים.

נקווה כולנו שעבודות התשתית ואי הנוחות הזמנית שנגרמת בעטיין, יגמרו במהרה וכולנו נהנה 
ממערכות חשמל, מים ותקשורת משופרות. בהזדמנות זו אני רוצה לציין את עבודתו המסורה של 

 הצוות העוסק בנושא, בראשות אביטל. 
 

 אמנון
 
 

 
 
 
 

 ארונות חשמל: פרוייקט קהילתי 
  

שמירה על סביבת חיים מטופחת ואסתטית, הנותנת את הדעת לשינויים המתרחשים בחצר 
לצורך זה קם ישוב.שלנו חברי ותושבי ההקיבוצית, הן הציבורית והן הפרטית, היא חלק מהווית החיים 

הצוות מזמין  צוות שמבקש לטפל בנראות ארונות החשמל שהוצבו בקיבוץ במסגרת שיקום תשתיות.
ותושבים המעוניינים בכך לבוא ולקחת חלק פעיל בטיפוח סביבת המגורים בה אנו חיים חברים 

 באמצעות ציור ועיטור על ארונות אלה.
 

 פרטים על תהליך העבודה ימסרו בהמשך. 
 

אור, יואב -אורנה תל ,חברים, תושבים מוזמנים ליצור קשר עם אחד מחברי הצוות: לילי לזרקביץ
 ס אקוקה.הראל, סאני ורסנו, אירי

  



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 מה הסיפור שלך?

 לכפר מנחם אנחנו מבקשים ליצור אסופה של סיפורים אודות חיינו כאן.  80במסגרת אירועי 
בו שיש  -חרונות או מלפני שנים רבותמהשנים הא –אם יש לך סיפור מעניין, מוזר )קצת...( או מצחיק 
 לרענן את הזיכרון ולהעלותו על הכתב. זיקה לכפר מנחם ולקהילה המתגוררת בו, זה הזמן

 . 2019הסיפורים יועלו לאתר כפר מנחם וחלקם ישולב בספר הסיפורים שיצא במהלך 
  10.2.19-את הסיפורים יש להעביר עד ה
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 מועצת מקרקעי ישראל:
 הסדר הביניים יתוקן ויוארך

יש פה היפוך  -מזכ"ל התנועה, ניר מאיר: "מדובר בהחלטות דרמטיות 
בנקודת המוצא: עד היום הואשמו הקיבוצים בכך שאנחנו "גוררים רגליים" 

שאנחנו מנסים להתחמק מתשלום למדינה. ביישום החלטות השיוך, מכיוון 
כעת מודים אנשי רמ"י לראשונה כי פשוט "אינם מסוגלים" להתמודד עם 

 נטל השיוך ועל כן הוצאו מן ההחלטה האלמנטים "המענישים"
 

שלוש החלטות אשר  מועצת מקרקעי ישראל, בראשות שר האוצר משה כחלון )כולנו(, אישרה השבוע
 –יבוצים מקדמות מאד את הבניה בק

 ראשית, הארכת הסדר הביניים לפני החלטה על איזו חלופת בניה מקבלים.

עד עכשיו הוארך הסדר הביניים בשנה בכל  שנית, הארכת תקופת הביניים משנה אחת לשלוש שנים.
  פעם, וכעת יש לקיבוצים יותר זמן להתארגן לקראת החלטה.

ם, אותם חברים שיחתמו על כתבי במידה והקיבוץ יגיש את כל המסמכים הנדרשי בנוסף,
על כל חלקת  3.75%, ובתנאי שהקיבוץ ישלם 91%בלבד במקום  33%-ההתחייבות, ישלימו ל

 המגורים.

בהמשך לכך, נשארה בתוקפה הוראה המאפשרת לקיבוצים שאינם משייכים לקבל היתרי בניה ללא 
 צורך בהסדר הביניים ובלבד שהבניה היא במימונו המלא של הקיבוץ.

יש פה היפוך בנקודת המוצא: עד היום  -ניר מאיר: "מדובר בהחלטות דרמטיות  מזכ"ל התנועה
הואשמו הקיבוצים בכך שאנחנו "גוררים רגליים" ביישום החלטות השיוך, מכיוון שאנחנו מנסים 
להתחמק מתשלום למדינה. כעת מודים אנשי רמ"י לראשונה כי פשוט "אינם מסוגלים" להתמודד 

החל מהיום יכולים חברי הקיבוצים  יוך ועל כן הוצאו מן ההחלטה האלמנטים "המענישים".עם נטל הש
לבנות מבלי לחוש שהם מהמרים הימור לא מחושב. הסדר הביניים שנגמר עכשיו, קיבל  שבחרו בשיוך

הארכה אבל בפרמטרים טובים בהרבה משהיו קודם, יש מי שכל מה שהוא רואה לנגד עיניו הוא שיוך, 
שם דגש בנושא אחר. אני מאמין בזכותנו לבנות, מבלי להיחשד כ"גזלנים". שינוי הפרמטרים של אני 

 מביא אותנו בדיוק לכך". הסדר הביניים
 

 
 

 , לא אולי...כן או לא? אבל –אחד  –יו"ר קיבוץ 
 

 בנושא בחירת היו"ר, ונקבל החלטות עכשיו.  בואו ולא נחזור על שגיאות העבר...
   . קהילת הקיבוץ מונה צורך בשני יו"רים ]קהילה/עסקים[ בשאלה האם ישזה זמן רב מתקיים שיח, 

מנהלים, כאשר בנוסף, יש יו"ר ומנהל, לאגודה, כשמחצית  2-יו"רים ו 2חברים, ומנוהלת ע"י  200-כ
 המימון גם עלינו.

 הבנות.זו התנהלות בזבזנית ולא יעילה אשר טומנת בחובה הרבה אי 
, והדבר לא הסתייע מסיבות שונות, מאחר סיתי בעבר לקדם את המהלך לאיחוד היו"רים בקיבוץני

 .דוןקהילה, בטרם התקבלה החלטה בנוהנושא עומד על הפרק, אין טעם לבחור יו"ר 
ובכך נחסוך את עגמת הנפש המיותרת לכל נכונות בזמן, , בואו ונעבוד חכם ונקבל את ההחלטות האז

 מי שיבחר.
 

 י שקדשלומ



 על איכות חיים וחיים משותפים
 

בשבועות האחרונים מתנהלת קבוצת ווטסאפ במאבק על סילוק תנורי הקמין בשריפה על עץ. אין 
חולק שקמין המבוסס על שריפת בולי עצים מייצר ריח חריף של מדורה ועשן בקרב הסובבים את 

פאים הכותבים על הנזק העצום בעלי התנורים. באינטרנט ישנם אין ספור מאמרים של מומחים ורו
הנגרם לשואפי העשן הזה. החמור ביותר הוא שבעלי הקמינים הם "יצרני הפגע" הזה אך את הנזק 
הם גורמים, לא לעצמם אלא לסובבים והגרים לידם. זהו מצב בלתי הוגן ובלתי נסבל. מספר מצומצם 

 כנה בריאותית ממש(.של חברים מכתיב לנו ירידה משמעותית באיכות החיים שלנו )עד לס
אני מכיר את הטענה האומרת ש"קמין הוא חלק מהלוק הכפרי". הם אפילו מוסיפים כי בשל כך בחרו 
לגור בכפר...! לאלה נכון לומר, כי ההיסטוריה של "תרבות הקמינים"  שייכת ל"תרבות עוני" 

בין בתי הכפריים שהתקיימה באירופה הקרה בתקופות שלא היה עוד חשמל וגז. גם המרחק הגדול 
איפשר את הפעלת הקמינים עם הפרעה מינימלית לשכנים. כדאי לזכור כי התנהלות זו הייתה טרם 

 התפתחות הידע והתודעה הסביבתית הקיימת היום!
אצלנו המצב לא דומה. החיים המודרניים מאפשרים לנו לחמם את הבית בגז ובחשמל. אנו חיים  

העשן הרעיל של תנורי הקמינים היא  בעייתית ביותר. כדאי  בכפר מנחם בצפיפות יחסית ושאיפת
להזכיר גם, שארצנו אינה ארץ שופעת יערות והחימום ע"י שריפת עצים אינו מתאים לאופי המדברי 
של שלנו. באופן פרדוכסלי ניתן לומר שבמדינת ישראל מן הראוי לנטוע עצים ולא לחטוב אותם. עוד 

ונעלם גם באירופה, וברוב הערים והאזורים המאוכלסים בצפיפות  אומר, כי "עידן הקמינים" הולך
נאסר השימוש בקמין המבוסס על שריפת עץ. למי שיש צורך נפשי בלראות לשונות אש מלחכות בתוך 

 הבית הרי שיש תחליף תנורי גז שמיצרים את אותו "הלוק".
רות הדלות והעוני( לא הלכו לאמירה של ה"לוק הכפרי" אוסיף גם שהורינו, בהקימם את הקיבוץ )למ

לכיוון של חימום ע"י קמינים אלא חיממו את הבתים באמצעות תנורים פרימיטביים )שאחר כך 
השתכללו ל"פיירסיד" המפורסם(. ולמה הם סולקו...? בדיוק בגלל ריח הנפט שליווה את חלל הדירה. 

ם יושבים אצל בעל הקמין כאן המצב גרוע בהרבה. העשן, הריח, והמפגע הסביבתי והבריאותי אינ
 בביתו הפרטי, אלא פוגעים בשכניו החיים סביבו!!!!.

יש שיגידו, כי כל עוד אין חוק המונע זאת "אני אעשה כאוות נפשי ולא מעניין אותי מה קורה לשכניי". 
הדבר דומה למפגע הארצי בתחום מחלת החצבת. קבוצת הורים מצומצמת מנצלת פרצה בחוק 

על דעת עצמה, שלא לחסן את ילדיהם, ובכך מסכנת את כל הילדים החיים  ובתקנות ומחליטה,
 בסביבתם.

נדמה לי שבתוכנו אנו מצפים ליתר התחשבות וערבות הדדית. אי התחשבות כזו עלולה להיות כמו 
 בומרנג במארג החיים שלנו, בעיקר, כאשר מדובר באיכות החיים והבריאות שלנו.

מינים אינו היחיד השייך לקטגוריה של איכות חיים. גם שוטטות כלבים בהזדמנות זו אוסיף כי נושא הק
ללא בעלים, אי איסוף צואת הכלבים )לרבות ליד חדר האוכל והמרכולית( הם פגע חמור ביותר! כאן 

 אפילו לא ניתן להתווכח. זה בניגוד לחוק! נקודה!
לו למגירה הראשונה והחשובה "איכות החיים" ושימור הסביבה ע 21-כדאי שנאמר לעצמנו כי במאה ה

 ביותר! ראוי שנטפל בנושא כאינטרס ישובי משותף בקונצנזוס מלא של חברי הקיבוץ והישוב.
 יש להחליט בישוב ובקיבוץ לאלתר,

 על הפסקת השימוש בקמינים המבוססים על שרפת עץ!!! 
 

 יחיעם יוגב 
 

16.12.18  





  



  2018 -מנפרדים 
 

 מאיר ארגוב
בכללית, זו הייתה שנה טובה מבחינה כלכלית, כמובן, על חשבון המרכז והעשוקים. כמות  -במדינה 

 העשירים לא גדלה, אבל העשירים מאוד סחטו, כמו הגז והחשמל.
מבחינה חברתית, אנחנו בהתדרדרות כללית ומוסרית. העשירון התחתון לא מקבל מה שהוא צריך. 

 .₪ 6למרות כל הדיבורים הוא מקבל תוספת של 
 מבחינה תרבותית אנחנו לא בירידה, אלא בהתדרדרות, הרמה היא תת רמה.

 אני חושב, שמנסים להוביל שינויים בכח. – בקיבוץ
למשל, ההצעה לבטל את הסיבסודים והפגיעה היא בעקר בוותיקים, שלא הספיקו להגדיל את קרן 

. נוסף לכך חתכו הפנסיה שלהם ולבעלי ההכנסות הנמוכות. הפגיעה היא תמיד באותה שכבה
 בבונוסים שיכלו לפצות מעט את הוותיקים.

יחד עם זאת הקשר קבוץ הרחבה נהיה חיובי יותר בזכות דור ההמשך והקשרים המשפחתיים, 
 חברויות וכו.

 אני מצפה, מהתרבות שקצת יותר תרים ראש ורמה.
 
 

 2019וציפיות לשנת  2018–ים שהיו על סדר היום הקיבוצי במאמר של שלמלה ברוידא על נושא
 

 חשוב לדעת, שכל מה שכתבתי במאמר זה הוא על דעתי האישית בלבד
 

 קליטה:
 11בשנים האחרונות היתמהמנו מאוד בקליטת חברי קיבוץ חדשים. נכון, שלפני שנתיים קלטנו 

משפחות בנים, שבנו את ביתם על מבנים קיימים בקיבוץ וזה כמובן מבורך, אבל היתמהמנו מאוד 
הליך קליטת קבוצת הבנים, שגרים היום בדירות קהילה שמיועדות לשיוך, ועדיין לא סימנו  בהמשך

את תהליך הקליטה שלהם. אני מקווה, שהליך הקליטה של קבוצה זו יתקדם בתקופה הקרובה, 
, שנקלטו כחברים 11 -שהסדרי הקליטה שלהם יהיו זהים להסדרי הקליטה של הבנים מקבוצת ה

 בנו את ביתם על מבנים שהיו שייכים לקיבוץ.חדשים ולאחר מכן 
אני מקווה שבתקופה הקרובה נסיים את הליכי הקליטה של כל הבנים שגרים בקיבוץ, במבני מגורים 

 של הקיבוץ שמיועדים לשיוך.
נקלוט בני קיבוץ חדשים באותם שטחים לא מבונים שיש בקיבוץ במסגרת  2019אני מקווה שבשנת 

 הסדר הביניים.
ליטת תושבים שאינם בני קיבוץ במגרשי יורשים, קבלנו השנה סוף סוף החלטה, שניתן לקלוט לגבי ק

במגרשי יורשים קבוצה קטנה של תושבים, שאינם בני קבוץ ואין להם קשר משפחתי ליורשים, שגרים 
אתנו לפחות שנתיים. זו מגבלה קשה מאוד לקליטה. אבל תחילתו של הליך חשיבה מהפכני בכפר 

צערי, היטלנו מגבלות קשות שמתייחסות לתקופת המועמדות בקבוץ, כתנאי קליטה של מנחם. ל
 תושבים שרוצים לבוא ולחיות אתנו כחברי קיבוץ.

, נתחיל לקלוט תושבים חדשים במגרשי יורשים, עם 2019אני מקווה, שבעתיד הקרוב ביותר בשנת 
יקות אחרות שניתן לעשות מגבלות קלות יותר של תקופת המועמדות, ונחמיר במקום זה בבד

)לתושבים שאינם בני קיבוץ ואין להם קשר משפחתי ליורשים(. בני קיבוץ יכולים כבר זמן רב להיקלט 
 במבני יורשים.

אם חפצי חיים אנחנו, אנחנו חייבים לקלוט לחברות בקיבוץ משפחות חדשות של תושבים מכל 
ותושבים שאין להם קשר משפחתי ליורשים, אבל בחרו המגזרים:  בני קיבוץ, בנים ונכדים של יורשים 

באורח החיים שלנו ורוצים לחיות אתנו כאן בקיבוץ, כחברי קיבוץ מלאים. הייתי רוצה, שנגיע למצב 
שבו עומדים בתור לקליטה אצלנו בקיבוץ כפר מנחם. עלינו כל חברי הקיבוץ לראות איך אנחנו יכולים 

 אותם תושבים ובנים בכל הליכי הקליטה.לפתוח את זרועותינו ולחבק את כל 
 לוועדת קליטה אני מאחל, שזו תהיה פריצת הדרך שלנו בקליטה. 

אני מקווה, שכולנו נבין שהחשוב ביותר )לדעתי( הוא שנקלוט לחברות תושבים ובנים שרוצים לגור 
 ר מנחם.אתנו כאן, כחברי קיבוץ ולהיות שותפים מלאים ביחד בדרך החיים שלנו כאן בקיבוץ כפ



אני שמח שהתחלנו בתהליך של חידוש הקשר עם היורשים, לגבי החובה שבכל מגרש יגור חבר קיבוץ 
 חדש ומציאת דיירים שיגורו בעתיד בדירותיהם, כחברי קבוץ.

נקלוט בקבוץ תושבים ובנים בדירות יורשים ונתחיל לקלוט בנים שיבנו את  2019-אני מאחל, שב
את הליך  2019מסגרת הסדר הביניים, וכמובן, שנסיים בתחילת ביתם במגרשים הלא מבונים ב

 הקליטה של הבנים שגרים בדירות קהילה שמיועדות לשיוך.
חובתנו חברי הקיבוץ לפתוח את זרועותינו ולחבק את אותם בנים ותושבים שרוצים לחיות אתנו 

 כחברי קבוץ לכל דבר.
 

 שינויים בקבוץ:
 שונים של שינוי אורחות חיים. בשנה האחרונה הקבוץ החל בתהליכים

 לי קשה מאוד להתחיל בשינויים דרסטיים של אורחות החיים שלנו.
לדעתי, השינויים באורחות החיים צריכים להיות הרבה יותר איטיים, על מנת שלאותה קבוצה שעברה 

 רובות.שנים ומעלה, יהיה יותר קל לעכל ולחיות עם השינויים המתוכננים בשנים הק 65-67את גילאי 
 אני אישית לא  מאמין בכל  הדיונים לשינויי תהליך אורחות החיים הנעשים היום, ולא הייתי רוצה,

 .2030-וב 2025-שהיום יתחילו לתכנן איך נחיה ב
מכיוון שברור לי שיהיו שינויים ואפילו שינויים דרסטיים באורחות החיים שלנו, חשוב לי שנשנן תמיד 

"ל שאמרה לי בשיחות ארוכות שהיו לי איתה כשנסענו יחד לבקר את אורה את דבריה של לידה אגוזי ז
 בנו."שכחו שאנחנו עוד חיים ואל תפגעו אגוזי ז"ל. "תעשו מה שאתם רוצים, אבל אל ת 

סך הכל, המערכת החברתית בקבוץ מקסימה. עד היום הייתה התחשבות גדולה באוכלוסייה 
 המבוגרת וכך צריך להמשיך. 

יך לשמור על אותם נכסים חברתיים ושירותים שיש לנו, כמו חדר האוכל, מרפאה, חשוב לי, להמש
מרפאת שיניים, מועדון לחבר, מכבסה, ספריה, דשאים ציבוריים שמשמשים אותנו תושבי כפר מנחם 

 ושירותים נוספים שאולי שכחתי.
 חשוב לי, שנשמר בקיבוץ את האופי החקלאי של הקיבוץ )עם מה שנשאר בחקלאות(.

חשוב לי, שנדע לזכור ולשמר את העבר של הקיבוץ ומייסדיו והמבנים שהיו בקיבוץ בראשית דרכו 
 וליוו אותנו לאורך כל חיינו.

 
 השיוך:

לשמחתי, בשנה וחצי האחרונה חלה לדעתי התקדמות גדולה מאוד מול המינהל. למיטב ידיעתי, היום 
 אנחנו לקראת סיום הליכי שיוך דירות מול המינהל.

 ה האחרונה קודמו הרבה מהלכים מול המינהל והתהליך נעשה יותר שקוף ממה שהיה פעם בשנ
נלך כולנו ביחד וכל אחד לחוד בצעדי דבקה למינהל, על מנת  2019אני מאחל לעצמנו, שלפני סיום 

לסיים את תהליך השיוך. הגיע הזמן לסיים תהליך זה. ככול שיהיה יותר מהיר, לנו יהיה יותר קל 
 וכלכלית והרבה קיטור ולחצים ישתחררו בקיבוץ. חברתית

 
 מגורי תושבים בקבוץ:

( את כל היכולת שלנו כקבוץ לקבוע מי הדיירים  2018-לצערי הרב, איבדנו בשנים האחרונות )כולל ב
שגרים בתוכנו ומי הדיירים שבאים לגור עמנו, הכל נעשה ע"י היורשים ללא כל שליטה ופיקוח של 

ירות הקיבוץ. בנוסף, לצערי הרב, אין לנו לקיבוץ כל שליטה על תעריפי שכר הדירה שמשולמים בד
הירושה ודירות חברי קיבוץ שמושכרות לתושבים. עלינו לדעת שכל הדירות בקיבוץ עדין שייכות 

 לקבוץ. 
 כל המגורים בדירות היורשים היו חייבים להיות בשליטה ואחריות מלאה של הקיבוץ.  

שכר ישתנה מצב זה והשליטה והאחריות למי גר בדירות היורשים ומחירי  2019אני מקווה, שבשנת 
הדירה בהם יהיה בשליטה מלאה ובאחריות בלעדית של הקיבוץ. שאנחנו נחליט מי גר אתנו בקיבוץ 

 ואנחנו נקבע את תעריפי שכ"ד ונדאג שיהיו שפויים. חשוב מאוד שאנחנו נדאג למי בא לגור אתנו.
  



 הנהלה ומוסדות:
הלה לבני קבוץ אפשר לומר שחל מהפך בכפר מנחם. פתחנו את שערי המוסדות וההנ 2018-ב

 צעירים ונקלטים בעתיד. זה עדיין מעט מידי.
במעמד של קליטה התחילו להתברג בוועדות השונות שמח, שהנקלטים החדשים ובני קבוץ אני 

)מזכירות, הנהלה עסקית ועדת תכנון, ריכוז ועדת קליטה, ועדת בריאות ועד אגודת מתיישבי 
 לאט לאט לקחת את המושכות לידיו.ותפקידים נוספים( הדור הצעיר צריך להתחיל 

קידי נתחיל להכשיר בנים ונקלטים חדשים לקראת אפשרות של קבלת תפ 2019אני מקווה, שבשנת 
: יו"ר קהילה, מנהל קהילה, יו"ר ועדת משק, מרכז משק, מרכז ועדות ניהול מרכזיים בקיבוץ )כגון

 .(דת בריאות וריכוז ועדות אחרותועתכנון וקרקעות ריכוז 
בריאות ועוד. מזכירות, תכנון,  –ועדות השונות יש מהפך בשקיפות בכל הקשור לו 2018-סף לזה, בנו

 אני מקווה, שלא תשתנה.ם בהתנהלות הקבוץ הייתה לעובדה, שיתוף ועירוב החברי
 

 בחיינו בקבוץ וכמובן בריאות ואושר. 2018תהיה לפחות כמו  2019אני מאחל, ששנת 
אושר וכמובן שאמשיך לטייל כמו שטיילתי עד היום עם תרמיל על הגב אות ויאני מאחל לעצמי בר

 במקומות אקזוטיים סביב כדור הארץ.
 

אני מאחל לנו, שנוכל לחייך אחד לשני כשנעבור על מדרכות הקיבוץ, שנמשיך לשבת יחד בחדר 
 לשניוארוחות הערב של יום שישי. ונדע לעזור ולפרגן אחד  'האוכל בארוחות הצהריים, הבראנץ

 
 שלמלה ברוידא

 
 

 ימים יקיץ הקץ על שלטונו של נתניהו." 105"אני מקווה, שבעוד  27.12.218-אמר ב דודו שור
 
 

 ניצן סולומון
 הייתה שנה נפלאה לפי דעתי. 2018

 דבר ראשון התקדמויות של הקבוץ בנושא קליטת הבנים.
 ובעבודה.לי באופן אישי הייתה שנה מאוד כפית עם המשפחה, הילדים 

 אני מקווה, שבשנה הבאה נהיה כבר חברי קבוץ  עם הפנים לקליטת חברים חדשים.
 
 
 

 
 

 לצפרא סגלמן וכל המשפחה  
 תנחומים

 

 על פטירתו הפתאומית של בן זוגה

 ןצביקה ברומר



השקדיות בצדי הדרכים, הלובשות שמלות לבנות חגיגיות והחמה שמפציעה בחורף הישראלי הן 
לאביב שמעבר לדלת. החורף עדיין כאן אבל הימים ממשיכים להתארך, הלילות להתקצר, קדימון 

 והשקדיות ללבלב. כשהירח יתמלא, נחגוג את ראש השנה לאילנות.
 
 

 ,שלום יהודית
 יש פה קטע שאולי יוסיף לגליון ט"ו בשבט של דפי הכפר. 

את האהבה והחיבור לטבע ספגתי בילדותי בקיבוץ שהצטינה בקרבה אינטימית 
לאקולגיה שסביב. מצרפת פה זכרון  המתאר סוכנת מרכזית בהקנית ערך זה.]אימי 
במקרה זה,אך היו כמובן גם המורים והמטפלות[ להבחנתי רב האנשים שגדלו בקיבוץ 

וכך למרות שזה משתקף דרך של המאה הקודמת חוו חוויות דומות,  50-80בשנות ה
 עיני ומשפחתי זאת חוויה יותר כללית שאולי תשמח מספר מקוראיך. 

 
 חג שמח משרהלה שחר]דומב[

 
 

 אהבת הטבע
 

מאמא קיבלתי את האהבה הגדולה לטבע, היא הראשונה שלימדה אותי להתפעל משדה ירוק, משדה 
נע ברוח, מהפרחים לצידי הדרך, מצהיב, משדה שלף, משדה חרוש, מהריח המריר שבגבעות, מעץ 

מפריחת ההדרים. מהכיף הגדול של להיות בחוץ. מלשבת על מרפסת או לטייל בהרים בשדות או 
 בחורשות.

אמא לא ידעה את שמות הצמחים והעצים הארץ ישראלים היותר נדירים, אך זה לא הפריע לה 
ועד שהייתי  3אולי שנתיים אולי להתפעל ולהתרגש מהם. אני זוכרת את טיולי השבת מגיל צעיר מאד 

 נערה.
 4או  3יש תמונה אופיינית בה רואים את אמא יושבת בפאתי שדה חיטים ואני ילדה רכה בשנים אולי 

 יושבת לצידה, אמא נראית מאושרת ושמחה, וגם אני. 
בחורף היינו הולכות לגבעות ומחפשות פטריות, ואחרי הצהרים אמא היתה עושה על הפתילייה 

ה עם בצל והפטריות שאספנו. אני הייתי מוציאה את הפטריות מהחביתה,  ואומרת שהם כמו חבית
 חלזונות. אמא היתה צוחקת ואומרת "שרה'לה אוהבת למצוא את הפטריות, ושאחרים יאכלו אותן".

 9:00-אני זוכרת את השבתות שבין שלהי האביב לתחילת הקיץ. שבתות שבהן הייתי רצה הביתה ב
רי שאמא גמרה לשתות את הנס קפה, היא הייתה מורחת אותי בקרם נגד שיזוף שקיבלה בבוקר, ואח

במיוחד משולמית )כי האף שלי היה נשרף תמיד, והיא שמרה עליו(, שמה לי כובע עם פסים צבעוניים, 
נועלת נעלי עבודה חומות, אוחזת בידי, ופותחת בצעד נמרץ מזרחה לגבעות, או מערבה לבריכת 

רדס, או צפונה לגבעת הרקפות, או דרומה לכיוון תל אספי. בחורף הייתה מרבה לבלות מקורות ולפ
 בגבעות, ובאביב בפרדסים. 

שבת אחת בחורף, היה מעונן ונראה שכל רגע ירד גשם, הכל מסביב היה ירוק וטרי, אמא הלבישה לי 
שתינו במרחב, לאט לאט מעיל , אחזה בידי ובצעדים נמרצים יצאנו לכיוון בריכת מקורות. היינו רק 

התבהרו השמים, ואנחנו ישבנו על הבריכה והסתכלנו מזרחה, על העננים החולפים,השדות 
 מאד זמן.  המוריקים,שמענו את ציוץ הציפורים ואמא שתקה הרבה

בדרך חזרה היה לי קשה ללכת כי נעלי התמלאו בבוץ והיו כבדות, אמא לקחה אותי על הידיים, 
כו בבוץ. שהגענו הביתה היא ניקתה לי את הנעלים והשליכה את המכנסים והמכנסים שלה התלכל

 שלה לכביסה.
 
 

 שרהלה שחר]דומב[
  



 

 תושבי הקבוץ, לכל
 

אני מציע לכל תושבי הישוב, כאשר אתם נזקקים לביטוח רכב )חידוש, או רכב חדש( 
 בדקו את ההצעה של הביטוח החקלאי.

 

 המכתב. מי שרוצה יכול להיעזר בי.אפשר להתקשר ישירות לחתומה על 
 

 052-3514921יגאל ברק 
 

  



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 קורות חיים –אביגדור כהן 
 

בווינה אוסטריה להוריו הדביג ויוליוס כבן יחיד כמעט ללא משפחה  16.7.1920-אביגדור נולד ב
והמשיך משם ללימודי קונדיטוריה בצורה מקצועית. המשפחה  14מורחבת. הוא סיים בית ספר בגיל 

 גרה בעוני ופשטות, אך למרות זאת, אביגדור מצא את דרכו ופרח בתחומי העניין שלו.
אביגדור סיפר שלא סבל מאנטישמיות וגם במקרים שכן, הוא תמיד ידע להגן על עצמו. עוד הוא 

הוא היה עד לקבלת הפנים המתלהבת של תושבי ווינה להיטלר ואביו  1938בחודש מרץ סיפר, כי 
שראה כי מצב היהודים בווינה מחמיר, החליט כי עליהם לעזוב ולעלות לפלסטינה. במהלך מבריק 
הוא פנה לשגרירות עירק לקבלת היתר לביקור עסקים בבגדאד, לצורך שיווק עסק החממות שלו, 

 ם הייתה לרדת מהאוניה בדרך, בעת שתעגון בנמל חיפה.כאשר בפועל כוונת
אך כאשר עגנו בחיפה וניסו לרדת הבריטים מנעו זאת מהם. בהחלטה  הם עלו על האוניה,

הוא הסתנן מהספינה וכשהגיע לחוף התחבר למקומיים שעזרו לו. לאחר התאקלמותו  משפחתית,
 גרמנית.בארץ, אביגדור הצטרף להגנה ולפלמ"ח שם שירת במחלקה ה

הוריו המשיכו עם האוניה לבגדאד ורק זמן רב לאחר מכן הגיעו לירושלים, שם הוחזקו במעצר בחשד 
 לריגול, עד שאביגדור הצליח לשחרר אותם.

אביגדור השתקע באבוקה שם הכיר את אשתו האהובה ז'וז'ה ושם נולדו להם בניהם ראובן ז"ל 
 לקיבוץ כפר מנחם. אבוקה התפרקה והמשפחה עברה 1950ועמוס. בשנת 

שנה עבד אביגדור כרועה הצאן של הקיבוץ. לימים סיפר, כי אהב לעבוד לבד משום שזה  18במשך 
 אפשר לו לחשוב בשקט ולצייר.

באמצע שנות השישים אביגדור היה ממקימי מפעל הקרמיקה והפך במהירה לכוח המוביל והמקצועי 
 ז'וז'ה.של המפעל ועקב כך הוזמן להולנד להשתלמות עם 

ציור, פיסול, מריונטות ה אוטודידקט בתחומים שונים כגון:אביגדור לעולם לא למד אומנות והי
לתאטרון בובות, עיצוב במה, קריקטורה ואיפור. ז'וז'ה ואביגדור חיו והיו פורים עבור כפר מנחם, יצירת 

ם נהג ליצור במו התחפושות והאיפור הפכו עם השנים למוסד ולשם דבר ברחבי הקיבוץ. אביגדור ג
 ידיו )ורגליו( שנאפס מענבים שהביא מהכרם של הקיבוץ.

, מלחמת יום כיפור, כאשר שירת כמפקד טנק בגולן. 1973בנם הבכור ראובן ז"ל נהרג באוקטובר 
 ראובן היה אמן גם הוא ועבד במהלך השנים רבות עם אביו. מותו השאיר משפחה שבורת לב.

ום של ראובן לעסוק יום אחד באנימציה. הוא הפך סידרת קריקטורות בשלב מסוים אביגדור נזכר בחל
של בנו על הצבא, לסרט אנימציה הראשון שלו. בהמשך ביצע מספר סרטי אנימציה נוספים, הטוב 
ביותר על תולדות הטיסה, חלום משותף עם עמוס בנו הצעיר. החלום הפך למציאות משותפת דרך 

 גי הקיבוץ ועריכת חוגי טיסנים לילדים.העפת עפיפונים וכדורים פורחים בח
שכל אחד יקבל את עצמו כמו  -אביגדור צייר סיפור על דוב וציפור לבנים שלו הקטנים עם מסר חינוכי 

שהוא. עשרות שנים יותר מאוחר יצא ספר הילדים, מוקדש לנכדתו רומי בשם "כאשר לדוב התחשק 
 לאנגלית ע"י גרשון רייטר. לעוף" עם חרוזים של מרים רות. הספר תורגם בהמשך

 

 עם עמוס, נעמי ורומי וכל המשפחה
 

 אנו אבלים על מות חברנו
 

 אביגדור כהן



רומי נכדתם היחידה של ז'וז'ה ואביגדור, בתם של נעמי ועמוס נולדה זמן קצר לפני פטירתה של 
ז'וז'ה ז"ל. כעשרים שנה רומי הייתה אור בחייו של סבא אביגדור, הוא היה גאה בה כל הדרך ובמיוחד 

 כשהתגייסה לצה"ל.
וט אנשים שונים באהבה גדולה לביתם. נגה, ניצולת שואה לז'וז'ה ואביגדור היה כישרון מיוחד לקל

, כלתם אתי ובתה יסמין ועוד בנות רבות. גם המשך הדורות של אותן נשים היה בקשר ונשאר 10בגיל 
 חלק מהמשפחה.

אביגדור בחר אחרי כמה מחלות, למרות שהיה עדיין עצמאי לגור בבית הדר. על כך המשפחה מודה 
מסטורה, מרים, דן ורוקסן ולכל הצוות שנתנו במשך השנים לאבא הרגשת  מעומק הלב לדני, יפה,

 בית וכבוד לחיים לפי רצונו, זה לא ברור מאליו.
גם בבית הדר שמר אביגדור על קשר חם עם משפחה וחברים דרך המחשב שלו ועקב בטלוויזיה אחרי 

 המתרחש בעולם. 
 

 מה.נמשיך לחייך תמיד שנזכור את אמירותיך בהומור וחוכ
 

 המשפחה
 

  



 , עצוב לי
 , אביגדור.Vikerlשנה לא הולכות ברגל, חיים שלמים אני מכירה את האיש המיוחד הזה,  50

 הנה כמה זיכרונות אישיים:
 אביגדור בשבילי, זה הפסל "החושב" של רודן, פילוסוף ואומן.

 אביגדור בשבילי, זה אבא, וסבא של שלושת ילדינו.
, עם סיפור של הסולם על המרפסת של כנסית 1968-העיר העתיקה שחרש איתי באביגדור בשבילי, זו 

הקבר וביקור מתחת לאל אקצה, מקום שמזמן אי אפשר לרדת אליו ושיחות עם נזירות וריצה מסביב 
 העיר על חומות ירושלים.

בדירת  68אביגדור בשבילי זה ז'וז'ה ואביגדור, בלתי נפרד, בבית, בפורים, בחופש בחיפה בספטמבר 
 הקיבוץ ליד דן פנורמה.

שהוא, ראובן ז"ל ואני יושבים סביב שולחן עגול בסלון שלהם, אחרי  1968-אביגדור בשבילי זה זיכרון מ
 של טוסט עם גבינה, או עוגת גבינה או פרג ומציירים שלושתנו בשביל הכיף. 4ארוחת 

המלח, כשהוא מסביר לנו באנגלית על  גם זיכרון טיולים של מתנדבים להרודיון ויםאביגדור עבורי זה 
הקים ותחזק עם משה ישראל ויוחנן נדיר  ארכאולוגיה בישראל. כמו כל דבר אחר למד שפות בעצמו,

ז"ל את המחלקה הארכיאולוגית במוזאון השפלה בכפר מנחם. הוא האיש שצעק על משה דיין כי הוא 
 .חופר ו"גונב" פרטים ארכיאולוגיים באזור של כפר מנחם

 אביגדור הוא אב שכול שאמר לי שני משפטים קשים: "אבות צריכים להגן על ילדיהם ולא הפוך".
")בסוף הבין, שהכוונה ...טלוויזיה כי בננו נפל... לא רוצה כשיראמר "עכשיו יתנו לנו מ 1974ובאביב 

לבית  לעפולה 1.3.1974-הייתה טובה להסיח את הדעת ולא "במקום"( במיוחד הייתה קשה הנסיעה ב
 התפרקו על הקבר.או העלמין הזמני, כשהוא מחפש את קבר הבן ראובן ז"ל וכשמצ

שאשב ליד מיכה ז"ל ושמעון על האובניים  1974אביגדור עבורי הוא אב שכול, שביקש ממני בתחילת 
של ראובן ז"ל כי הוא לא יכול לחזור לעבודה, כשהוא רואה את המקום ריק, עם קערת הפלסטיק עם 

. התיישבתי בוכה והוא חזר מנות מעל כמו שעזב, כשיצא למלחמההספוג בפנים ופתקי ההזהמים, 
להתזה. ואחרי שעות העבודה ישבנו והכנו מסכות מצחיקות ועצובות ליציקה ביוזמתנו. על הקיר 

 התמונות האחרות. ל ואביגדור בין”הקראמי שלי על בנין מזכירות יש תמונה של ראובן ז
+ מתעניין בחדשות, גם שלנו גם של כל העולם. האיש בקשר 98איש שעד גיל  אביגדור עבורי הוא

עם צעירים רבים בכל העולם, אבל לעולם לא היה לו חבר קרוב. פלמ"חניק, בן יחיד,   FB-במייל וב
 איש מיוחד, יוצר, רועה צאן, שתמיד הסתדר הכי טוב עם עצמו.

וקיבל מכתב תודה אישי מגדול  Walt Disney-אביגדור עבורי: הוא אמן ששלח מתנה ל
מרק שאגל אמר כשניכנס לתערוכת ציורים של אביגדור שלנו ברחובות, שהוא חייב  האנימטורים.

לתת לו לעלות על אנייה לאיטליה   ZIMלראות "רועה צאן יהודי שמציר". הוא פנה בחיפה למנהל
יר יערוכה של הציורים שצבתמורת יצירתו והם והסכימו. הוא רכב על טוסטוס עד וינה וקיבל ת

 He always did it his way  בדרך.
אביגדור בשבילי, הוא איש אוהב מוזיקה קלסית, בעיקר אופרה, לגמרי מעצמו ונהנה ממצו בטלוויזיה 

 וגאה באחיינית חן, זמרת אופרה בינלאומית.
ים את כל החברים לפני אביגדור בשבילי זה ז'וז'ה ואביגדור מחופשים הכי מקורי ומקצועי בפורים, מאפר

 המסיבה ,אחרי שכל שנה ז'וזה תופרת נוסף לאוסף הקיים, עוד תריסר תחפושות חדשות וכמובן לנכדים.
 בצורה פרגמטית.. ון חי בשלום עם המוות ומתייחס אליאביגדור עבורי הוא איש שמזמ

אליהם מכתב שכתבתי ,אחרי שהיגיע  21ז'וז'ה ואביגדור אימצו אותי כבת באהבה בלי תנאי, בת 
לקיבוץ הארצי בתל אביב. הורים וסבים אוהבים, אהובים נפלאים. הוזמנו עם הילדים לתוכנית 
טלוויזיה מיוחדת לכבוד המתנדבים שהגיעו לארץ ונשארו לחיות חיים משמעותיים בקיבוץ ואביגדור 

 סיפר את סיפור המכתב שכתב לי אז.
כעולים חדשים בשדה  1975תי בלילה אחרון של שנת ואו הם היו ההורים שקבלו את מיכאל ז"ל

 התעופה.
 הורים וסבים אהובים.

 נרים כוסית לזכרכם ותמשיכו לחיות בליבנו.



אביגדור ביקש ממני מספר פעמים במשך שנים שיר מסוים ללוויה שלו, שיר וינאי מהצגת תיאטרון 
בשלווה, לא מתרגש מריב עם  שאהב מאוד כי סיפר על ההתייחסות שלו לחיים, סיפור על נגר שחי

איש, לא ממהומות של האנשים, אפילו ריב עם אשתו לא מזיז לו, רק מחייך, וכשהמוות קורא לו, 
 מסיים את עבודתו, מניח את כלי העבודה ואומר אני כבר בא.

 
 ז'וז'י שינדלר

 
 

 ?למי משותף כל האמור
-רוכות, סברס, ציור, פיסול, צילוםעתסגולות, ארכאולוגייה,טיסנים, -שנפס, צלפים, תמרים, תאנים

פנורמי מהקפלה הסיסטנית, פורים, מסכות, תלבושות, חלוקה הכנה וחגיגה. הכנת תרשימי הסבר 
 .און הארכיאולוגיהזילהצגת המוצגים במשך עשרות שנים במו

 
 

 

המוזכרים הם אפשר דרך אלפי תחומי ענין כול התחומים באביגדור נכתב לפני זמן.............   להיזכר 
 .קצה הענין שלו היו כמובן שהיו עוד

 
 שמות אתרים ארכאולוגים             קבר אביגדור

על המפה.  .כל אתר ארכאולוגי שנחשף בסביבה זכה לשם במפה. מפני שמוספר ותועד זכה גם לנ.צ
כך השמות נצרבו בדפי המפות האזוריות. על פי המפה הגדולה שאביגדור בידו המקצועית צייר וצבע 

בתחום הארכאולוגי. אבא שלי השתדל להעביר את  ,מטר והיו לשמות מוכרים 4X4גודל ב
שלו. למשל אביגדור גילה מערת קבר  -GPSהאינפורמציה הלאה. בעתיד ודאי יסתפקו בנקודת ה

מטר מזרחית לשדרת חנן היה צורך לפנות אותה מסחף. בימי קדם כבר נופץ הגולל  100-יבה כבסב
ולכן נתמלא סחף כמובן מערות שכבר מישהו פרץ אליהן הן ריקות כי מה שעניין את הפורצים, הנו 
רכוש המת אשר נקבר עם המת. תכשיטים כסף וכל מה שנבחר ללוות את המת למסע הסופי. מערות 

רא קבר ן בדרך כלל נדירות ונמצאות במקומות מסתור. המקום סומן באתרי האזור ונקשלמות ה
אם נחזיק לו  120-י ובועט צעיר מכפי גילו עדיין ומבטיח לחיות עדאביגדור למרות שאביגדור ח

  .משעמום האיש היקר הזה לא ימותאי יצליח. דאצבעות בוו
ליד הסילו ליד המאפייה. משקל האבן כשניים  ממצא נוסף מאתר זה נמצא אבן שכב של בית בד כיום

וחצי טון. היא עשויה גיר מקומית. כמובן לא הביאו בימי קדם מוצר בסדר גודל כזה משום מקום אלא 
תמיד הוא נוצר מאבן מקומית וכפר מנחם על כל שדותיו הוא שטוף סלעי גיר. חוג הארכאולוגיה 

רגל מהקיבוץ והוא גרר מזחלת )ארגז מיישר התגייס עם שמעון פש ז"ל כטרקטוריסט, הלכנו ב
להעלות את האבן על מזחלת  41טז'חקלאי( לשטח. ושם המבוגרים הצליחו בחבלים ומקלות וה

בציוד  2קבעאון הישן. מאוחר יותר אני העברתי אותה למוזיאון במשכן הישגררה את האבן לפאתי המוז
טוב היום הוא שופץ כאספנות ע"י משפחת  נחשב בזמנו לטרקטור 4חדיש וחזק וללא כל בעיה.  הטז'

ברוידא עד למצב נסיעה. מניעים אותו על בנזין ואחרי שהוא מתחמם מעבירים אותו לעבודה על נפט. 
הוא מוצג על גבי חלקת דשא קטנה בחזית הרפת בואך מכון החליבה. החוג לארכאולוגיה כלל מספר 

ין הקשה שהופיע מידי שבת משה ישראל, ד"ר רב של מעוניינים שאבא שלי השכיל למשוך. בהם הגרע
ציקל, יענקל קלנר, אביגדור כמובן, אריה דורון, שמעון פש, אבוש והילדים של אותם אנשים, גילי איתן 

גדעון ואני. אגב כמספר הזה היינו נכנסים לג'יפ של ד"ר ציקל. אני נזכר ספירה של  ,עמוס ז"ל, בןורא
 .ותנפש -13-היוצאים מתוך הג'פ שמנתה

  

                                                           
    4טרקטור זחל. אינטרנז'  1
 ."ס האלהיהיכן שנמצא היום ב 2



 עוד סיפור על אביגדור
. ..דבר כזההיה פעם 

אביגדור היה קונה מוטות 
ולוחות אף הם  3בלזה

נייר אריזה ועשה  ,מבלזה
התחלנו  חוג למעוניינים.

מהקל אל ה"כבד" הטיסן 
את  – הראשון היה עמירון

הטיסן הקשור )מטובע( 
 450-באת חרטומו ומרים 

כלפי מעלה והשני רץ עם 
קצה החוט כמו שמרימים 
עפיפון. רק פה כאשר זה 
שרץ נעצר, )בד"כ שיא 
הגובה( הטבעת משתחררת 

 גם ואז מודדים עם סטופר את משך הדאייה עד לנחיתה. הזמן מבטא דיוק בבנייה ודיוק באיזון כמו
תכן אף תרמיקות במידה שהטיסן אורך החוט ומהיכן )גובה ראשיתי( שוחרר הטיסן וכמו כן מזג אויר וי

 .4 םדו  ם ו  חירבת ד תפס כאלה בדרך. אני זוכר שעמירון אחד תפס תרמיקה ונעלם מעבר ל
 

 .התכשיט של עמליה                     .סקרבאוס
מצאתי בין הבתים ההרוסים בקונטרה שלאחר מלחמת ששת הימים תכשיט שהכיל בסיס מתכת 

טבעת קטנה ששרשרת ל צאוור הייתה מושחלת דרכה במרכז  פשוטה דמוי פרח למעלה הייתה
ה"פרח" הייתה תושבת עליה הייתה מודבקת חרפושית שהתבררה לאחר זיהוי כסקרבאוס מיצרי זה 
אומנם נמצא בסוריה אך כנראה הגיע לשם בדרכים לא דרכים. הענקתי את התכשיט מתנה לזוגתי 

עדיין היינו חברים. התחתנו רק יותר מאוחר.  שתחיה וחשבתי שמגיע לה דבר ערך אחרי המלחמה!
לימים אבא שלי ביקש את החרפושית רק לפענוח, התלבטתי אם לתת לו ולבסוף נתתי לו. החרפושית 

און בקיבוץ הגיע הגדלת יאון ישראל ונרשמה כרכוש מחלקת העתיקות וחזרה למוזיפוענחה במוז
לי את החרפושית. במקום זה הוא ביקש הטקסט החרטומי כמוכן הגיע לאבא שלי אבא לא החזיר 

מאביגדור שיעשה אחת דומה, אביגדור עשה רק את הדגם מכוון הגב של החרפושית בלי החרטומים. 
נטי. לא עזרו תהחומר קרמיקה מצופה גלזורה ירקרקה בצבע לא דומה לאורגינל ובטח לא או

העתיקות למרות שהיא פרטית התחנונים לא פסוקים כמו "להשיב אבדה לבעליה". היא עברה לרשות 
של עמליה מאוחר יותר הוכל חוק ארץ ישראל על רמת הגולן וקונטרה בכלל נמצאת כיום בשטח 

 !הפקר מעבר לגדר. הוא לא הסכים לתת אותה בחזרה. בהתאם לחוק
 

 הותיקן
נית נסעו באיטליה בטוסטוס שכור הם טיפסו על הקפלה הסיסטיהם 'ה היו צעירים ז'וזכאשר אביגדור ו

אביגדור שעלה את ארבע מאות המדרגות התלהב לראות את רומא ממעלה והלך סביב לכיפת 
'ה ירדו ולמחרת כאשר פתחו את ז'וזרומא. אביגדור ו-הקפלה, וצילם ברצף תמונות את פנורמה דל

( לצלם את תמונת 400שהיתה מול השמש כנראה נשרפה והם חזרו את כל המדרגות ) אחת התמונות
 .נשארה למטה וז'ה'זמתאר לעצמי שהרצף אני 

 

 

 איתי ישראל

                                                           
 .עץ קל משקל וקל עיבוד ממנו הינו בונים טיסנים 3
 .שם של גבעה מדרום מזרח לכפר מנחם 4
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 התפקיד כולל:
 מתן שירות שוטף ללקוחות 
 הוצאת חשבוניות 
 התאמת לקוחות וספקים  
 גביה 
 הקלדת חשבוניות ספקים 

 

 :דרישות התפקיד
 אקסל ברמה טובה 
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